

[Texte]

## EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

Monday, June 8, 1992

• 1637

**The Chairman:** I'd like to call the committee to order. Before inviting our first guests this afternoon, as we turn our focus of the committee on development and human rights to the conditions in Burma, Myanmar, I'd like to give some regrets. Mr. Girve Fretz is sick and is unable to attend and Peter McCreath is in Rio. Both of these members have attended the committee regularly and were anxious to be here. Mr. André Harvey sends his greetings. We're very pleased that members of the Progressive Conservative Party, Dr. Harry Brightwell and the Hon. Alan Redway, along with Larry Schneider from Saskatchewan, have joined us for our hearings this afternoon. Mr. Kilgour from the Liberal Party is also here. Are other members of the Liberal Party coming, David?

**Mr. Kilgour (Edmonton Southeast):** They may be late.

**The Chairman:** Stan Hovdebo of the NDP is a regular member and Ross Harvey is replacing Svend Robinson for the day.

Our format for this day of hearing, as agreed by the subcommittee, was that we should first of all hear those who have been following the human rights and political development situation there, those who have an interest from the Canadian viewpoint. Then we should hear from the Prime Minister of the National Coalition Government.

The centre in Montreal has kindly collaborated with Parliamentarians for Global Action to offer a glass of wine and a sandwich and an opportunity to meet our guests at 6.15 p.m. At 7.30 p.m. we're going to take an hour with Howard Balloch, the Assistant Deputy Minister, to review questions about Canadian policy. Following that testimony, if there are motions or actions the committee wants to take, we will agree to have some consultations between the parties to see if there's a consensus. Our practice has been, unless there is consensus at that time, to hold over until the next day, so we can have some consultations, particularly since a number of the regular members are not here today.

• 1640

So with that word of background about the format of the day, I want first of all to invite Ed Broadbent, the President of the International Centre for Human Rights and Democratic Development, no stranger to this place and its committees, to make an introductory comment. Then we will introduce others at the table and invite them in turn. I know he is accompanied by Mr. Peter Globensky.

[Traduction]

## TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

Le lundi 8 juin 1992

**Le président:** La séance est ouverte. Avant de donner la parole à nos invités de cet après-midi, pour aborder la question des conditions de vie en Birmanie, ou Myanmar, j'aimerais vous faire part des regrets des personnes absentes. M. Girve Fretz est malade et ne peut pas se joindre à nous, et Peter McCreath est à Rio. Ces deux députés assistent régulièrement aux séances du comité et auraient voulu être là. M. André Harvey nous adresse ses salutations. Nous sommes très heureux de voir parmi nous des députés du Parti progressiste conservateur, M. Harry Brightwell et l'honorable Alan Redway, ainsi que Larry Schneider de la Saskatchewan. M. Kilgour, du Parti libéral est aussi présent. Y aura-t-il d'autres députés du Parti libéral, David?

**M. Kilgour (Edmonton-Sud-Est):** Ils seront peut-être en retard.

**Le président:** Stan Hovdebo du NPD, assiste régulièrement à nos réunions et Ross Harvey remplace aujourd'hui Svend Robinson.

Comme convenu par le sous-comité, nous allons tout d'abord entendre les gens qui ont suivi l'évolution de la situation des droits de la personne et de la politique en Myanmar, du point de vue canadien. Nous allons ensuite entendre le premier ministre du gouvernement de coalition nationale.

Le centre de Montréal s'est aimablement associé au groupe de parlementaires Global Action pour nous offrir un verre de vin et un sandwich en même temps que nous discuterons avec nos invités à 18h15. À 19h30, nous consacrerons une heure à discuter des questions de politique canadienne avec Howard Balloch, sous-ministre adjoint. Après ce témoignage, si nous avons des motions ou si nous voulons prendre des initiatives, nous verrons si nous avons un consensus. Sauf consensus contraire, nous attendons généralement le lendemain pour pouvoir tenir des consultations, surtout étant donné qu'un certain nombre de membres habituels ne sont pas ici aujourd'hui.

Après ces quelques mots sur la façon de procéder aujourd'hui, je vais maintenant inviter M. Ed Broadbent, président du Centre international des droits de la personne et du développement économique, bien connu ici et au comité, à faire une déclaration préliminaire. Nous allons ensuite faire les présentations des autres personnes qui sont à la table et les inviter à prendre la parole. Je sais qu'il est accompagné de M. Peter Globensky.